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سرمقاله

جایگاه روابط عمومی را در شرکت و نهاد خود تشریفاتی 
قلمداد می کنند. امــا این نکتــه را نباید فرامــوش کرد که 

روابط عمومی مناسب، هویت یک برند را می سازد. 
در این بین برخی واحد روابط عمومی را با واحد تبلیغات 
و حتی منشی دفتر مدیرعامل یکی می دانند. اما روابط 
عمومی تبلیغات نیست؛ روابط عمومی یک نیاز است که 

باید به صورت هنرمندانه مدیریت شود.
در بســیاری نقــاط، کار رســانه و روابــط عمومــی شــبیه 
یکدیگر است و در مواردی همپوشانی جدی وجود دارد، 
امــا در نقاطی دیگر با یکدیگــر دچار چالش هایــی از نوع 
نــگاه به یــک موضــوع می شــوند. روابط عمومــی وظیفه 
دارد منافع نهاد و شــرکت متبوع خود را دنبــال کند و در 
مواقعی این موضوع لزوماً همراه و همسو با سیاست های 
رسانه نباشد. این نقطه دقیقاً همان جایی است که حتی 
ممکن است با دوستان خود نیز دچار چالش شویم. در 
طول سال ها کار رسانه در موارد متعددی با دوستان خود 
دچار چالش شده  ایم و همین بالا و پایین ها برخی روابط 
دوستانه را دچار مشکل کرده، ولی در اکثر مواقع این هنر 

روابط عمومی است که رابطه را پایدار نگه داشته است.
فردی کــه وارد روابط عمومی  می شــود بایــد مجموعه ای 
از هنرهــا را کنار هم قرار دهــد تا بتوانــد در کار خود موفق 
شــود؛ بتواند رابطه منطقی با کارفرمای خود شکل دهد 
و به منافع خــود در خــارج از مجموعــه با مهــارت هرچه 
تمام تر دســت پیدا کند و همین موضــوع مجموعه ای از 

انعطاف پذیری و مهارت نرم را در کنار خود می طلبد. 
روز روابط عمومی را به تمامی دوستان و همراهانی که 
در این ســال ها با یکدیگر همراهی و همــکاری کردیم 

تبریک می گویم.

ما روزنامه نگاران و خبرنگاران معمولاً یکی از بیشــترین 
تبریک هایی که در روز خبرنگار دریافت می کنیم از سوی 

مدیران و کارشناسان روابط عمومی است.
اما امسال که به روز روابط عمومی رســیدیم، این سؤال 
برایم مطرح شد که چند بار این روز را به دوستان مان در 

روابط عمومی تبریک گفته ایم.
نوک پیکان هر نهاد و کســب وکاری در ارتباط با رسانه را 
روابط عمومی ها شکل می دهند. شــاید از دید ما روابط 
عمومی کار پیچیده و ســختی نیست و شــاید بسیاری 
از شــرکت ها وقتی که هیچ مشــکلی ندارنــد این جایگاه 
را درک نمی کننــد، ولــی هنگامی کــه با مشــکلی مواجه 

می شوند اولین نقطه تماس، روابط عمومی است.
برای یک رســانه کســب وکاری ماننــد »کارنگ«، شــاید 
حضور فردی در روابط عمومی که بتواند تعامل دوسویه 

برقرار کند یک موهبت است.
باید مطــرح کنم که نــه کار رســانه بی ایراد اســت و نه کار 
روابط عمومی، اما درک این دو حوزه از یکدیگر می تواند 
نقطه عطفی رقــم بزند که هر دو طــرف خروجی مطلوبی 
داشته باشند. اما در روابط عمومی امروزی دیگر نمی توان 
موضوع این حوزه را به رسانه محدود کرد. روابط عمومی 
در عمل چهره یک برند را می ســازد. شاید شما بتوانید 
بســیاری از برندهــای بــزرگ  و کوچــک را بــا مدیــر روابط 
عمومــی کــه در آن فعالیت می کنــد مورد ســنجش قرار 
دهید. حضور برخی افراد می تواند ذهنیت افراد نسبت 
به یک شرکت کوچک را در برخی اذهان تغییر دهد و در 
طرف مقابل، یک فرد نادرست در جایگاه نادرست ممکن 

است برند یک شرکت بزرگ را نابود کند.
جای تأسف اســت که همین امروز بسیاری هستند که 

یادداشت� به بهانه تبریک روز روابط  عموم�

روز مهارت  نرم
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خبر

افتتاحپروژههایایرانسلباحضوررئيسجمهور
سه شنبه ۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۳، نشست نظارت ستاد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
به ریاست ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری و با حضور عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
همچنین حضور آنلاین بیژن عباســی آرند، مدیرعامل ایرانســل، در عمــارت کلاه فرنگی 
وزارت ارتباطات برگزار شد و طی این نشست، چند پروژه  ارتباطی کشور از جمله  پروژه های 
ایرانسل افتتاح شدند. در این نشست ۶ قرارداد »خرید تجهیزات بومی اولویت دار شبکه 
ملی اطلاعات و توسعه صادرات« بین ایرانسل و تأمین کنندگان داخلی، امضا شد. افتتاح 
هفتادویکمین ســایت 5G ایرانســل در اســتان البرز و بهره برداری از دو ســایت ارتباطی 
روستایی ایرانسل در استان های کرمان و کردستان، دیگر پروژه های ایرانسل بودند که در 
آستانه روز جهانی ارتباطات و جامعه اطلاعاتی، در حضور رئیس جمهوری افتتاح شدند.
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تصویبتعطیلیشنبهها
مجلس شورای اسلامی تعطیلی روزهای شنبه را به تصویب رساند. در صورت موافقت 
شــورای نگهبان با این تصمیم مجلس، تعداد روزهای کاری در هفته به صورت رســمی 

۵ روز خواهد شد.
نمایندگان مجلس در صحن علنی در جلسه روز چهارشنبه، ۲۶ اردیبهشت با جزئیات 
لایحه ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشوری موسوم به »افزایش تعطیلی آخر هفته« 
و تبصره ۳ این لایحه موافقت کردند. براســاس تبصره ۳، تمامی دستگاه های اجرایی؛ 
اعم از ســتادی و اســتانی بــه اســتثنای واحدهای نظامــی، انتظامــی، امنیتــی و بخش 
عملیاتی واحدهای خدمات رسانی موظف اند ساعات کار خود را در پنج روز هفته از روز 

یکشنبه تا پنج شنبه تنظیم کنند. 
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پیشبینیسهم8.5درصدیاقتصاددیجیتالدرسالگذشته
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در چهارمین همایش بین المللی صندوق 
توسعه ملی اعلام کرد که سهم اقتصاد دیجیتال از تولید ناخالص ملی در سال ۱۴۰۱ عدد 

۷.۹ درصد بوده و پیش بینی می شود این رقم در سال ۱۴۰۲ به ۸.۵ درصد رسیده باشد.
زارع پور در این همایــش مطرح کرد که لایه ســوم و مهم اقتصاد دیجیتــال مربوط به بحث 
هوشمندســازی و اســتفاده از فناوری هــای جدیــد در حوزه هــای مختلــف صنعتــی جهت 
افزایش بهره وری است. او همچنین با اشاره به تشکیل کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال بیان 
کرد که کارگروه اخیر با اختیارات هیئت دولت و برای رفع موانع حوزه اقتصاد دیجیتال برای 

نخستین بار در دولت سیزدهم تشکیل شده است.
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حضورپیشتازطبدرایرانهلث
گــروه شــرکتی پیشــتازطب همــراه بــا شــتاب دهنده ســیناپس امســال در نمایشــگاه 
ایران هلث حضــور خواهند یافت. این نمایشــگاه از تاریخ ۲۰ اردیبهشــت الی ۱ خرداد 
در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران برگزار خواهد شد. گروه پیشتازطب، 
فعال در زمینه سلامت پیشگیری محور، تشخیص و IVD، متشکل از ۴ شرکت و یک 
شتاب دهنده است. شتاب دهنده سیناپس، از ســال ۱۳۹۸ در زمینه شتاب دهندگی، 
سرمایه گذاری و هم بنیان گذاری فناوری های تشخیصی و سلامت فعالیت می کند. در 
حال حاضر، ۱۲۳ پروژه تحقیقاتی، ۶ شرکت دانش بنیان و ۱۸ تیم فناور استارتاپی ذیل 
این شتاب دهنده هستند. این گروه در رویداد ایران هلث در سالن B۳۸ غرفه ۲۹ پذیرای 

شرکت ها، استارتاپ ها و علاقه مندان خواهد بود.

01
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مدیرمسئول 
کارنگ در برنامه 
اینونایت اینوتکس 
۲۰۲۴ به دشواری ها 
و چالش های 
کار رسانه در ایران 
پرداخت

مینا والی، عضو هیات مدیره کارخانه نوآوری رسانه راه کار و مدیرمسئول کارنگ طی سخنرانی خود در رویداد 
اینونایت اینوتکس ۲۰۲۴ از چالش های رسانه داری به عنوان یک کسب وکار سخن گفت.

 اینونایت یکی از برنامه های جانبی اینوتکس است که از سال ۱۳۹۷ به این رویداد اضافه شده است. اینونایت 
درواقع یک شب نشینی غیررسمی برای شرکت کنندگان اینوتکس است تا در حالتی دوستانه تر و غیررسمی 

به تعامل و شبکه سازی با یکدیگر بپردازند.  مینا والی، عضو هیات مدیره راه کار در اینونایت ضمن صحبت درباره 
چالش های رسانه نگاری و رسانه داری در ایران به عنوان یک شغل و منبع درآمد، از تولد رسانه کارنگ و مسیری که 

تا امروز پیموده صحبت کرد.

باید به مخاطب 
یادآوری کنیم رسانه هم 

کسب وکار است

رویداد
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 مینا والی در ابتدای ســخنرانی خود در اینونایت عنوان 
کرد: »صحبت دربــاره تجربه راه انــدازی و مدیریت یک 
رســانه در ایران به عنوان یک کســب وکار سخت است؛ 
چراکه اول باید به مخاطبان تان یادآوری کنید که رسانه 
نیز یک کسب وکار است. متأسفانه در ایران کار رسانه ای 
به ســختی به عنوان یک کســب وکار پذیرفته می شود و 
اغلب تصــور می کنند یک رســانه را جمعی از عاشــقان 
داوطلب تشکیل داده اند که منابع درآمدی دیگری غیر 
از رسانه دارند؛ خیر، رسانه نگاری و رسانه داری یک حرفه 

هستند و رسانه ها نیز یک کسب وکار.«
 والی در ادامه با توجه به موقعیت رسانه در ایران مطرح 
کرد: »البتــه وقتی در کشــورمان کفه ترازوی رســانه های 
بخــش دولتــی و عمومــی بســیار ســنگین تر از بخــش 
خصوصی اســت، نمی توان درباره چنیــن نگاهی خرده 
گرفت. از طرف دیگر محصول رسانه ای نیاز اولیه مردم و 
حتی کسب وکارها نیست و در حقیقت رسانه محصولی 
اســت کــه اصطلاحــاً در اقتصاد بــه آن کالای پرکشــش 
می گویند؛ یعنی در اثر نوسان قیمت، تقاضا برای آن کم 
می شود. در این شرایط ما انتخاب کرده ایم که کار سخت 

را انجام دهیم.«

سعیکردیمتمامفعالاناکوسیستم
راببینیم

مدیرمسئول کارنگ در ادامه صحبت هایش درباره آغاز 
بــه کار این هفته نامــه گفــت: »کارنگ ســال ۱۳۹۹ کلید 
خورد. ما از قبل به دنبال راه اندازی یک هفته نامه بودیم 
و چند موضوع هم مد نظر داشتیم، اما در نهایت تصمیم 
گرفتیم هفته نامــه را با موضوع اقتصاد نــوآوری که فاقد 
رســانه ای قوی و منظم بود راه اندازی کنیم. اردیبهشت 
۱۴۰۰ اولین شماره کارنگ منتشر شد و می توانم بگویم 

ما در شرایط راحتی کارنگ را شروع نکردیم.«
او ادامه داد: »در واقع کارنگ زمانی کار خودش را شروع 
کرد که تــب نــوآوری و راه انــدازی کســب وکارهای جدید 
در کشــور خوابیده بــود. گرچه معتقدیــم دوران اوج تب 
نوآوری و استارتاپ و کارآفرینی نیز آسیب ها و قربانیانی 
داشت، اما آغاز فعالیت در دورانی که این موج خوابیده 

بود کار را از جهاتی سخت می کرد.«

کارنگفقطرسانهاستارتاپها
نیست

والــی با اشــاره به اینکــه در کارنــگ روی اقتصــاد نوآوری 
و بخش دیجیتــال تمرکز کردیــم، توضیــح داد: »کارنگ 
به عنوان اولین رســانه اقتصاد نــوآوری ایــران کار خود را 
آغاز کــرد. برخی ممکن اســت برداشت شــان از کارنگ، 
رســانه اســتارتاپ ها باشــد؛ درحالی که موضــوع کارنگ 
بســیار وســیع تر از استارتاپ هاســت. نگاه ما به کارنگ 
تنها یک رســانه نبــود. ما می خواســتیم کارنــگ به یک 

جریان تبدیل شــود و تمام ارزش آفرینان کشــور را کنار 
هم جمع کند. بنابراین در این مسیر سعی کردیم تمام 
اعضای اکوسیســتم را ببینیم؛ از کسب وکارهای بزرگ 
که به حوزه نوآوری ورود کــرده بودند یا در حــال ورود به 
فعالیت های نوآورانه هستند، تا کسب وکارهای کوچک 

خانگی را در کارنگ دیدیم و درباره آنها نوشتیم.«
او ضمــن بیــان اینکــه کارنــگ در کنــار کســب وکارها و 
دغدغه هایشــان بقیه بخش های اکوسیستم از جمله 
رگولاتــوری را نیــز می بینــد، افــزود: »ســراغ چهره هایی 
رفتیم که در تمام این سال ها هیچ کدام از رسانه های این 
حوزه سراغ شان نرفته بودند. ما با چندین جامعه شناس 
موضوع کسب وکارها را از منظر علوم اجتماعی بررسی 
کردیــم؛ گفت وگوهــای مفصلــی کــه حتــی بــا گذشــت 
سال ها از زمان انتشار آنها باز خواندنی هستند و تاریخ 

مصرف ندارند.«

درشرایطسختنیزکنار
کسبوکارهاماندیم

مدیرمســئول کارنگ در بخش دیگری از صحبت های 
خود عنوان کرد: »تعدادی از گفت وگوهای انجام شده 
در کارنگ را در بحبوحه بحران سال ۱۴۰۱ انجام دادیم؛ 
زمانی که کســب وکارهای اقتصاد نوآوری کشــور هم به 
خاطر شــرایط بد اجتماعی و سیاســی تحت تأثیر قرار 
گرفته بودند و هم به علت اختلالات اینترنت از هر سو 
مورد حمله بودنــد. انتشــار کارنگ حتی در آن شــرایط 
ســخت هــم متوقــف نشــد. مــا کارمــان را ادامــه دادیم 
و ســعی کردیــم صــدای کســب وکارهای آنلاین کشــور 

باشیم.«
 والی بــا اشــاره به اینکــه برخــی رســانه ها در آن برهه 
اعلام کردند در این شــرایط نمی توانند فعالیت کنند 
و بــرای همیشــه یــا مدتــی فعالیــت خــود را متوقــف 
کردند، اضافه کرد: »این شرایط من را یاد فیلم آبادان 
یازده-شــصت می اندازد که روایت رادیو نفت آبادان 
در ماه های ابتدایی جنگ و بعد از تسخیر خرمشهر 
اســت کــه حتــی در آن شــرایط کــه شــهر آبــادان در 
خطر ســقوط بود و زمانی کــه عــده ای می گفتند باید 
ســاختمان رادیــو را تخلیــه و فعالیت خــود را متوقف 
کنند به کار خود ادامه دادند، چون معتقد بودند رادیو 
برای حفــظ روحیه مــردم و مقاومت باید بــه فعالیت 
خود ادامه دهد. ما هم تلاش کردیم با وجود پیام هایی 
کــه دریافــت می کردیــم و حتــی بــا اینکــه در داخــل 
تحریریه هم فضــای ناامیــدی حاکم بود بــه کار خود 
ادامه دهیم. در آن شرایط حتی برخی از همکاران ما 
موافــق ادامــه کار نبودند. امــروز اما مــا از عملکرد آن 
روزهای مان و از تصمیمی که برای ادامه  دادن گرفتیم 

راضی هستیم.«
او همچیــن خاطرنشــان کرد: »خیلی ســخت اســت 

در سال ۱۴۰۲ 
تعداد ۱۰۰۰ 

صفحه و بالغ 
بر یک میلیون 

کلمه در 
کارنگ چاپی 

منتشر شد. از 
این حجم محتوا 

بیشترین 
سهم مربوط 

به گفت و 
گوهای  

کارنگ 
است. در سال 

گذشته در 
مجموع با 

۲۰۷ چهره 
گفت وگو 

داشتیم
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در شــرایطی قرار بگیرید که شــاهد رنج و محنت هموطنان تان باشــید و تلاش کنید 
خــارج از احساســات و در چهارچوب کار حرفــه ای و تخصصی بنویســید؛ آن هم نه 
پراکنده و بی نظم، بلکه به صورت منظم تولید داشــته باشید. رسانه تولید ماکارونی 
و روغن نیست؛ تولید اندیشه است و همکاران رسانه ای ما از آگاه ترین مردمان این 
سرزمین اند. همان زمان برخی از هم صنفی ها ما را نقد می کردند. اما من خوشحالم 
که آن روزها را تاب آوردیم؛ چراکه قدیمی ترین رســانه های جهان نیز با وجود تمامی 
بحران هایی که در دنیا پیش آمده به کار خود ادامه داده اند. تصور کنید در ۱۷۰ سال 
گذشته جهان چه بحران هایی را به چشم خود دیده است؟ دو جنگ جهانی، چندین 
رکود اقتصادی، چندین بحران اقتصــادی و این اواخر بحران کوویــد-۱۹. در این ۱۷۰ 
سال اگر با هر بحرانی نیویورک تایمز کار خود را متوقف می کرد که تا امروز این رسانه 

باید ده ها بار تعطیل می شد.«

درسال۱۴۰۲با۲۰۷چهرهکسبوکاریگفتوگوکردیم
 مینا والی درباره ادامه کار کارنگ در شرایط مذکور توضیح داد: »کارنگ نه تنها کار خود را 
متوقف نکرد که با قدرت ادامه داد و فقط در سال ۱۴۰۲ تعداد ۱۰۰۰ صفحه و بالغ بر یک 
میلیون کلمه در کارنگ چاپی منتشر شد. از این حجم محتوا بیشترین سهم مربوط به 
گفت وگوهای کارنگ است. در سال گذشته در مجموع با ۲۰۷ چهره گفت وگو داشتیم 
که تنوع زیادی در چهره هایی که با آنها گفت وگو کرده ایم وجــود دارد؛ از مدیران عامل 
کسب وکارهای بزرگ قدیمی گرفته تا یک کسب وکار کوچک خانگی در منطقه ای بسیار 
دور از پایتخت. از مدیران ارشد شرکت های خصوصی تا چهره های فعال در بخش های 

رگولاتوری کشور.

رسانهمانندیکسازمانرهبریوهدایتمیخواهد
 والی در خصوص ماهیت کســب وکاری رســانه گفت: »رســانه هم یک کســب وکار 
است. یک سازمان اســت که برنامه ریزی، ســازماندهی، هدایت و کنترل می طلبد. 
ممکن است یک رسانه با تعدادی کمتر از ۱۰ نفر اداره شود، ممکن است با یک تیم 
چند هزار نفره؛ ولی اینکه یک روز تولید داشته باشیم یک روز نه، یک هفته منتشر 
کنیم و یک هفته نه، این رسانه نمی شود. اینکه تمام محتوای منتشرشده ما خلاصه 
شود در نظرات شخصی خودمان، این هم رسانه نیست. رسانه در یک نفر و نظرات 
او خلاصه نمی شود. رسانه باید از دیدگاه های گوناگون بهره ببرد. حتی گاهی ممکن 
اســت دیدگاهی که منتشــر می کند خلاف دیدگاه صاحبان رســانه یا مدیران رسانه 
باشد. رسانه باید آینه ای برای مردم و کسب وکارها باشد و آنها خود را در آن ببینند. 
رسانه باید بســتری برای انتشــار اظهار نظر اکثریت باشــد؛ اکثریتی که حرفی برای 
گفتن دارند و تمام تلاش ما در رسانه های راه کار این بوده که رسانه چهره هایی باشیم 

که حرفی برای گفتن دارند، ولی رسانه ای ندارند.«

دروغبزرگترینگناهدرحرفهرسانهاست
 والی در ادامه درباره ماهیت کار رسانه ها توضیح داد: »در فقدان رسانه های عمومی 
و دولتی قوی کار رسانه های بخش خصوصی بیش از پیش سخت تر شده است. از 
طرفی اعتماد به رسانه ها خدشه دار شده و از طرف دیگر کم کاری رسانه های عمومی 

و دولتی مسئولیت رسانه های بخش خصوصی را سنگین کرده است.«
او همچنین درباره ویژگی های کارنگ گفت: »ما برای موفقیت کارنگ ویژگی هایی را 
در نظر گرفته ایم که باید این موارد را رعایت کنیم. اســتمرار که بسیار سخت است، 

اما یکی از ویژگی های رسانه های حرفه ای است.«
او در ادامــه از کمیت به عنوان یکــی دیگر از ایــن ویژگی ها نام برد و گفــت: »با اینکه در 
مقابل کمیت، برخی کیفیــت را مطرح می کننــد، ما معتقدیم کمیــت کم اهمیت تر از 

کیفیت نیست و در دنیای رسانه کیفیت بدون نظم در انتشار بی فایده است.

والی با تأکید بر صداقت به عنــوان یکی از مهم ترین 
ویژگی های یک رســانه افزود: »رســانه بایــد به دنبال 
واقعیت ها باشــد. ایــن واقعیت هــا لزوماً در راســتای 
دیدگاه و سلیقه مدیران رسانه نیســتند. واقعیت ها 
غیر قابــل انکار و مســتند هســتند. دروغ بزرگ ترین 
گنــاه در حرفــه رســانه اســت. ممکــن اســت جایــی 
رســانه نگاری به اشــتباه مطلبی یــا عددی را منتشــر 
کند ولی حق ندارد به مخاطبانش دروغ بگوید. یعنی 
بــه عمــد واقعیتــی را تحریــف کننــد یــا از روی تنبلی 
موضوعی را جور دیگری منتقل کنند. همین امروز و 
در این اکوسیستم شاهدیم برخی از رسانه ها خبری 
را به دروغ و با اهداف کسب درآمد منتشر می کنند؛ 
درحالی کــه از همان ابتدا بر دروغ بــودن محتوایی که 

قصد انتشارش را داشتند آگاه بوده اند.«

رسانهمستقلوجودندارد
 والی در بخــش پایانی صحبت های خــود به موضوع 
استقلال رسانه ها پرداخت و گفت: »درباره رسانه ها 
گاهی یــک گزاره تکرار می شــود، »رســانه مســتقل و 
بی طرف« و یک برداشــت اشــتباه از این گــزاره وجود 
دارد. اینکه می گویند این رسانه کاملاً بی طرف است 
یا مســتقل به این معنا که هیچ دیــدگاه اولیه ای روی 
محتوای آن تأثیر نمی گذارد، این درست نیست و ما 
رسانه ای که به این معنا مستقل باشد، نداریم. حتی 
محتواهــای محصــول هــوش مصنوعی هــم گاهی با 
سوگیری هایی همراه اســت. اینجا چیزی که اهمیت 
دارد رفتــار حرفــه ای رســانه اســت. یعنــی بــا وجــود 
ســلیقه ها و دیدگاه هایــی کــه تحریریه رســانه دارند، 

متعهد به صحت مطالب باشند.«
 او در ادامــه دربــاره موفقیــت رســانه توضیــح داد: 
»یک موضوع مهم دیگر برای موفقیت رسانه ها این 
است که منابع درآمدی آنها باید شــفاف و از راه های 
تعریف شــده باشــد. در حال حاضــر منابــع درآمدی 
رســانه ها از طریــق تک فروشــی، اشــتراک، آگهــی یــا 
کمک های دولتی اســت و اگر خــارج از منابع تعریف 
شده باشد، قطعاً منجر به بی اعتمادی خواهد شد.«
مدیرمسئول کارنگ اضافه کرد: »تا امروز ۱۳۳ شماره 
از کارنگ منتشر شده و این رسانه در چهارمین سال 
فعالیت خود قرار دارد. امروز خوشــحالم که فعالیت 
کارنگ ســبب شــده افراد بیشــتری در کشــور درباره 
اقتصاد نــوآوری صحبت کننــد. پیش بینــی اینکه تا 
چند شماره دیگر از این رسانه اقتصاد نوآوری منتشر 
خواهد شد کار سختی است، اما امید زیادی دارم که 
کارنگ ســال ها به فعالیــت خود ادامه دهــد؛ حتی با 
وجود عواملی که امــروز حتی بزرگ ترین رســانه های 
جهان را نیز تهدید می کنند و حتی با اینکه می گویند 

عصر رسانه ها رو به پایان است.«  

رویداد
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سـال چهارم
29 اردیبهشت 
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برگزاری نشست خبری 
نمایشگاه الکامپ 
همزمان با برگزاری 
اینوتکس نارضایتی 
برخی از خبرنگاران حوزه 
فناوری را در پی داشت

خبر برگزاری نشست خبری رویداد الکامپ، درست همزمان با برگزاری رویداد اینوتکس، باعث شد در ابتدا 
برخی از اهالی رسانه گمان کنند که شاید اشتباهی در این میان رخ داده است. اما در ادامه مشخص شد، سازمان 

نظام صنفی رایانه ای تصمیم گرفته، نشست خبری الکامپ امسال را دقیقاً در چهارشنبه ای برگزار کند که 
مخاطبان اصلی رسانه ای این نشست، یعنی خبرنگاران حوزه فناوری، اغلب درگیر پوشش رویداد اینوتکس بودند.

ً درخواست خبرنگاران برای جابجایی تاریخ نشست خبری به نتیجه نمی رسد و این برنامه در همان ساعت  ظاهرا
اطلاع رسانی شده با حضور برخی از خبرنگاران برگزار می  شود. برخی از اهالی رسانه این موضوع را بدسلیقگی روابط 

عمومی عنوان کردند و برخی دیگر معتقد هستند چنین مسئله ای نمی تواند با بی اطلاعی هیئت مدیره و تیم 
اجرایی الکامپ اتفاق افتاده باشد. روابط عمومی نصر تهران اما عنوان می کند که برگزاری این نشست براساس 

زمان بندی برنامه های الکامپ انجام شده است. در ادامه گفت وگوی کارنگ با برخی از فعالان حوزه رسانه و 
همچنین روابط عمومی نصر را در خصوص این موضوع می خوانید.

قطار بی نظمی های 
الکامپ روشن شد
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سالیکهنکوستازبهارشپیداست
عباس عین  علی، سردبیر تریبون 
شــدن  همزمــان  دربــاره  نیــوز 
نشست خبری الکامپ با رویداد 
اینوتکس عنوان کرد: »ســالی که 
نکوست از بهارش پیداست؛ من 
فکر می کنم الکامپ امسال با این روند دچار حواشی 
بسیار باشــد. اصلاً منطقی نیســت در زمانی که یک 
رویداد مهم زیست بوم فناوری در حال برگزاری است، 

نشستی به این مهمی نیز برگزار شود.«
او با بیــان این موضــوع که با شــورای رســانه ای رویداد 
الکامــپ که پیــش از ایــن در نشســتی انتخاب شــده 
بودنــد، دربــاره برگــزاری ایــن نشســت و محتــوای آن 
مشورتی صورت نگرفته، اظهار داشت: »من از سمت 
دوســتانم به این متهــم می شــوم که نشســت خبری 
الکامــپ را تحریم کرده ایــم، در حالی کــه اصلاً چنین 
چیــزی نیســت؛ ما بــا تمــام قــوا در اینوتکــس حضور 
پیدا کردیــم همان گونه که بــا تمام قــوا در الکامپ هم 
حضور پیدا خواهیم کرد اما اولویت بندی ما به گونه ای 
اســت که طــی برگــزاری رویــدادی ماننــد اینوتکس به 

برنامه های جانبی دیگر نمی رسیم.«
عباس عین علی در ادامه عنوان کرد: »من فکر می کنم 
روابط عمومــی در ایــن میان نقشــی نــدارد و این یک 
تصمیــم مدیریتی اســت. ایــن برنامــه از همیــن ابتدا 

باعث ایجاد یک جریان ناامیدکننده می  شود.«
به گفته او، الکامپ متعلق به همه کســانی اســت که 
در شــکل گیری این رویداد بــه هر نحوی ســهم دارند. 
اینکه بخواهیــم برای آن جریانی به وجــود بیاوریم که 
زمین قدرت نمایی برای اشخاص خاصی باشد، اصلاً 
پســندیده نیســت و کل جریان الکامپ را به انحراف 

می کشاند و از رسمیت و تأثیرگذاری آن می کاهد.
این فعال رســانه ای تأکید کرد: »همه بایــد بتوانند در 
یک تفاهم درســت و همچنین بــا برنامه ریزی، نظم و 
تعامــل، این رویــداد را به بهترین شــکل برگــزار کنند. 
من پیش از این در جلسه هماهنگی مدیران رسانه که 
در سازمان نصر برگزار شد، عنوان کرده  بودم که تمام 
آن چیزی که در الکامپ باقی می ماند کاری اســت که 

بچه های رسانه انجام می دهند.«
عین علــی همچنیــن دربــاره فضــای رســانه ای در 
اینوتکــس بیــان کــرد: »مشــت نمونــه خــروار اســت. 
رســانه ها خیلــی راحــت در اینوتکــس در تعامــل و 
در کنــار هــم بــدون هیــچ حاشــیه ای کار کردنــد. هیچ 
تعــارض و انحصاری در کار نبود و هر کســی به ســهم 
خودش کار حرفه ای اش را انجام داد و رفت. اینوتکس 
امســال، یکــی از بهتریــن اینوتکس هایــی بــود که در 
تمام این سال ها شاهد بودم. در هاب رسانه نیز تلاش 
کردیــم جریانــی بــه وجــود بیاوریــم که تــا کنــون کمتر 

اتفاق می افتــاد و آن برگزاری گفت وگوهــای فنی بود. 
محتواهایی نیز که در پنل ها و اســتیج های اینوتکس 
ارائــه شــد، نســبت بــه ســال های گذشــته از کیفیت 

بالاتری برخوردار بودند.«

میشدبایکجابجاییاینهمزمانی
اتفاقنیفتد

 آرش ســروری، فعال رســانه ای و 
برنامه ســاز حــوزه فنــاوری نیز در 
گفت وگــو با کارنــگ عنــوان کرد: 
»اینوتکس ۲۰۲۴، خیلی بزرگ تر 
از ســال های قبــل برگــزار شــد و 
خود من در بخــش معرکه معرفــی اســتارتاپ ها را به 
عهده داشــتم که در این بخش بیش از ۶۰ استارتاپ 
کار خــود را ارائه دادنــد و همچنین در بخــش تجربه، 
افراد باتجربه تر نیز آمدند و درباره موضوعات مختلف 
کســب وکاری بــا آنهــا صحبــت کردیــم. امســال 
اینوتکــس بزرگ تــر، شــلوغ تر و پرشــورتر بــود و 
بخش های محتوایی اینوتکس برجسته بودند و این 
باعــث می شــد کــه افــرادی فقــط بــرای بخش هــای 
محتوایــی به ایــن نمایشــگاه بیاینــد و نگاهــی هم به 

نمایشگاه بیندازند.«
او در ادامه درباره موضوع همزمانی نشســت خبری 
الکامپ بــا رویداد اینوتکــس گفت: »در ایــن میان با 
اینکه ما گفتــه بودیم کــه خبرنــگاران و رســانه ها چه 
در هــاب رســانه و چــه در بخش هــای دیگــر، درگیــر 
نمایشــگاه اینوتکــس هســتند امــا نشســت خبــری 

الکامپ برگزار شد.«
ســروری ادامــه داد: »دوشــنبه در جلســه مدیــران 
رسانه با تیم اجرایی الکامپ نیز مطرح کردم که کاش 
این نشســت خبری به جای چهارشــنبه در شــنبه یا 
یکشــنبه بعد از اینوتکس برگزار می شد که دوستان 
گفتند زمان کم است و باید این نشست برگزار شود. 
به نظرم می توانســت این همزمانی با یــک جابجایی 
یکی دو روزه )باتوجه به تعطیلی پنج شــنبه و جمعه( 

اتفاق نیفتد.«

دهنکجیبهخبرنگاران
 آرش پارساپور، فعال رسانه ای با 
بیــان اینکــه ســازمان نصــر در 
بحبوبه برگزاری رویداد اینوتکس 
اقدام به برگزاری ســه برنامه کرد 
که به نحوی مدیران و خبرنگاران 
رسانه ها را درگیر کند، گفت: »تداخل این نشست ها 
با اینوتکس انگار نوعی دهن کجی به خبرنگاران بود. 
با وجود اینکه برخــی از خبرنگاران از جمله خود من، 
درخواســت کردیم که تاریخ برگزاری نشســت خبری 

رضا امیرزاده

رویداد
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هــر دو رویــداد خبرنــگاران مرتبــط بــا اکوسیســتم را 
تارگت کرده اند.«

مهریــن نظــری در پاســخ بــه ایــن ســؤال که آیــا فکر 
می کند اجباری در کار بوده که سازمان نصر نشست 
الکامــپ را دقیقاً در چنیــن روزی برگزار کنــد و آیا به 
لحاظ فنی این امکان وجود نداشته با توجه به اینکه 
نزدیک به دو ماه تا برگزاری الکامپ مانده، این برنامه 
را در زمان دیگری برگزار کند، گفت: »الکامپ اینجا 
مقصر نبوده که این مورد را بررسی کند و این قضیه 

را سمت اینوتکس می بینم.«
او در جواب اینکــه آیا اینوتکس بایــد تاریخ برگزاری 
خود را تغییر می داد که با نشست الکامپ همزمان 
نشــود، گفت: »نه تاریخ برگــزاری اش را نباید تغییر 
مــی داد. امــا آنقــدر جذابیــت و بــرد و ارزش خبــری 

ایجاد نکرده بود که خبرنگار بخواهد آنجا باشد.«
مهریــن نظــری در حالــی ایــن صحبت هــا را مطــرح 
می  کند کــه تاریخ برگزاری نشســت خبــری الکامپ 
چند روز پیش از آغاز اینوتکس اعلام شــده بود و به 
طور طبیعی اعضای سازمان نصر از اینکه اینوتکس 
قرار اســت جذابیت داشته باشــد یا خیر، بی اطلاع 

بوده اند.
نظــری در نهایــت عنــوان کــرد کــه رســانه ها بــا 
برنامه ریزی می توانستند برای هر دو رویداد خبرنگار 
بفرســتند. او همچنین گفــت: اینوتکــس ۴ روز بود 
و یک خبرنــگار اگر جــزو خبرنگاران پوشــش دهنده 
هاب رسانه نبود، یکی دو روز رفتن به اینوتکس هم 

کافی بود.«

نشستخبریبراساسزمانبندی
بود

 فؤاد رحمان سرشت، مدیر روابط 
عمومــی نصــر تهــران دلیــل این 
همزمانی را زمان بندی برنامه های 
مرتبط بــا رویــداد الکامپ عنوان 
کرد و گفت: »پیش از این درباره 
زمان بندی ثبت  نام الکامپ اطلاع رســانی شده بود و 
پــس از پر شــدن ظرفیت اولیــه، این نشســت خبری 
برای اعلام تمدید مهلت ثبت نام برای ظرفیت بعدی 

صورت گرفت.
در واقــع ایــن اطلاع رســانی یکــی از مهم تریــن دلایل 
برگزاری نشست خبری چهارشنبه بود اما همزمانی 
با رویداد اینوتکس باعث شــد برای عزیزان رسانه ای 
مقداری چالــش ایجاد شــود و به شــخصه بــرای این 
موضــوع متأســف هســتم. امیــدوارم برنامه ریــزی و 
زمان بندی برای موارد متعدد مشابه به گونه ای انجام 
شــود که به ویــژه رســانه ها زمینــه مناســبت تری برای 

حضور مؤثرشان داشته باشند.«

الکامپ را تغییر دهند اما هیچ تغییری اتفاق نیفتاد 
و نشســت خبری در همان روز و ســاعت اعلام شــده 
برگزار شد. این در حالی اســت که هنوز نزدیک به دو 
ماه تا برگزاری نمایشــگاه الکامپ فرصت باقی است 
و اگر این نشست برای مثال به شنبه منتقل می شد، 

اتفاق خاصی نمی افتاد.«
پارســاپور همچنین عنوان کــرد: »این اقدام ســازمان 
نصــر در حالــی بــود کــه دو نمایشــگاه الکامــپ و 
اینوتکــس بــا هــم رقابتــی ندارنــد و هدف مشــترک و 
حتی مخاطبان شان نیز با یکدیگر متفاوت است. این 
اتفاقی که از ســمت برگزارکننــدگان الکامپ می افتد 
بــه ایــن معنــا اســت کــه می خواهنــد بــدون حضــور 
خبرنگاران فعال و افراد رسانه ای مطالبه گر، نشست 
خبری خود را برگزار کنند که رزومه ای مبنی بر برگزاری 
نشست خبری پر کرده باشند اما صدای انتقادات و 
پیشنهادات را به صورت جدی نشــنوند و در محفل 
خود هــر کاری کــه دل شــان می خواهد بــرای الکامپ 

انجام دهند.«
او با اشــاره به لینک آنلاینی که توســط سازمان نصر 
بــرای حضــور مجــازی در نشســت خبــری فرســتاده 
شــد، گفت: »وقتی خبرنــگاری در یک رویــداد مانند 
اینوتکــس درگیر اســت، حضــور آنلایــن و غیرآنلاین 
برایش تفاوتی ندارد و امکان حضور را نخواهد داشت 
و نمی توانــد ســؤالات خــود را مطــرح کنــد. همچنین 
درباره اینکه نشست خبری به شــکل مجازی نیز در 
دسترس است، از قبل اطلاع رسانی نشد و همان روز 
نشست ارسال لینک صورت گرفت. شاید در صورت 
اطلاع رسانی در روز گذشته، خبرنگاران می توانستند 
به نحــوی برنامه ریــزی کنند که به صــورت مجازی در 

نشست حضور پیدا کنند.«

نصرفکرکردههمهخبرنگاراندر
اینوتکسنیستند

 مهریــن نظــری، دبیــر ســرویس 
اســتارتاپ و فنــاوری اطلاعــات 
پایــگاه خبری ریان بــا بیان اینکه 
به این همزمانی نقد دارد، عنوان 
کرد: »اما از آنجایی که اینوتکس 
آن طــور که بایــد خوب و بــزرگ برگــزار نشــد، می توان 
کمتر به آن پرداخت. من موضوع را به این شکل دیدم 
که اگر قرار بود به اینوتکس هم بروم، الکامپ مهم تر 
بود و ترجیح می دادم نشست خبری الکامپ را بروم. 
اینجا موضوع به این برمی گردد که اینوتکس آن طور 
که باید ندرخشیده و نصر تصمیم گرفته که نشست 
خبری اش را در این زمان برگزار کند. نصر فکر کرده که 
احتمالاً همه خبرنگاران در اینوتکس نیستند. اما این 
نقد وارد اســت که چرا هماهنگی انجام نشــده چون 
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گفت وگو با رامین 
سمیع زاده، عضو هیئت 
مدیره و مدیرعامل جابار در 
حاشیه اینوتکس ۲۰۲۴

توسعه سریع فناوری مبتنی بر اینترنت و فضای مجازی در خلال یک دهه گذشته ظرفیت های بسیار زیادی را 
برای تسریع در کسب وکارها فراهم کرده است که نتیجه بهره گیری از آن ها می تواند صرفه جویی در زمان و 

کاهش هزینه های بسیار و ارتقای بهره وری در کسب وکارهای مختلف و فعالیت های فردی باشد.
امروزه توسعه هوش مصنوعی نیز به این مسیر سرعت خواهد داد و باید گفت سرعت تحولات در کسب وکارها 

مبتنی بر فناوری های جدید به حدی است که می تواند عملکرد شرکت ها تا سال ۲۰۵۰ را به شدت تحت تأثیر 
قرار دهد. در این میان ارسال محموله ها، خریدهای اینترنتی، نامه های اداری، کالاها و مایحتاج روزانه افراد و 

کسب وکارها که از طریق سیستم پست سنتی صورت می گرفت تغییر پیدا کرده و شکل جدیدتری به 
خود گرفته است. همواره زمان و مکان ارسال بسته پستی دو فاکتور مهم است؛ ضمن این که حفظ حریم 

خصوصی نیز پارامتر بسیار مهمی به شمار می آید، لذا ارائه سرویس های نوین »جابار« با ایجاد مزیت های ارزشمندی 
در کنار تحویل و ارسال مرسولات پستی، فرصت های مهمی در این مسیرها ایجاد کرده است.

تاکنون ۱۵۰ ایستگاه 
جابار در کشور مستقر 

شده اند

نوعی حرکت در اکوسیستم پست، لجستیک و تجارت 
الکترونیک است. در واقع جابار منحصر به هیچ کوریر 
دولتی یا خصوصی و فروشــگاه آنلاین خاصی نیســت. 
واقعیت این اســت که به صورت شــبکه باز یا به عبارتی 
 B,C,G فعالیت می کند و هر ۳ مشتری  Open network
)سازمان های دولتی، شرکت های خصوصی و اشخاص 
حقیقی( را که از کانال های کوریری و فروشگاهی مختلف 
تمایل بــه اســتفاده از لاکرهای هوشــمند جابــار دارند را 

پوشش می دهد.«

رونماییازلاکرهوشمنداختصاصی
)لاکیباکس(درکشور

ســمیع زاده بــا تأکیــد بــر ایــن کــه شــبکه در ذات خــود 
توســعه پذیری دارد و ایــن توســعه پذیری مبتنــی بر نیاز 
مصرف کننده است، عنوان کرد: »بر اساس نیازها، شبکه 
جابار نیز رشد و توسعه خواهد یافت و انتخاب مشتری 
نیز به این ترتیب توسعه می یابد و هر چه جلوتر می رویم 
اســتفاده از ایــن روش بــرای ســازمان ها، کســب وکارها و 
افرادی که انعطاف پذیری و مدیریت زمان در مناســبات 
اقتصادی و اجتماعی آنهــا از اهمیت بالاتــری برخوردار 
است بیشتر افزایش می یابد، چراکه این محصول بهره 

گسترششبکهلاکرهایهوشمندجاباردرایران
به گفته رامین سمیع زاده، پســت و لجستیک و صنعت جابه جایی مرسوله های پستی 
از یک مبدأ مشخص به مقصد معین دارای یک خلأ مهم بود که این خلأ توسط جابار از 
بین رفته است. او دراین باره توضیح می دهد: »سیستم سنتی پست و لجستیک بر انتظار 
مصرف کننده )صاحب بســته( مبتنی بود، اما جابار این معادله را تغییر داده و بســته در 
انتظار )گیرنده( می ماند. در این مسیر توسعه فروشگاه های آنلاین و سفارش های اینترنتی 
از یک سو و موضوعاتی مانند ترافیک، نامشخص بودن زمان تحویل وصول بسته پستی 
و… باعث شــده تا این خلأ بیش از پیش فعالان این حوزه را دچــار چالش کند، بنابراین با 
استفاده از جابار، مرسوله به ایستگاه موردنظر گیرنده منتقل می شود و گیرنده بسته نیز 
در زمان دلخواه خود به نزدیک ترین ایستگاه جابار مراجعه و با ارائه کد ارسال شده به تلفن 
همراه خود بسته را تحویل می گیرد. او با اشاره به اینکه لاکرهای هوشمند جابار به صورت 
یک شبکه گسترده و در نقاط مختلف شهر دارای ایستگاه است، افزود: »در صورت خرید 
اینترنتی از هر نقطه، محصول خریداری شده به لاکر هوشمند جابار منتخب مشتری و 
فروشگاه اینترنتی منتقل می شود، زیرا شبکه لاکرهای هوشــمند، از طریق اینترنت و بر 
بستر شبکه امن و اختصاصی VPN به هم مرتبط هستند. سمیع زاده از استقرار حدود 
۱۵۰ ایستگاه جابار در سراسر کشور خبر داد و گفت: »صد لاکر جابار از این تعداد در تهران 
قرار دارند. جابار بیش از سه سال است در هلدینگ فاخر تأسیس شده و هدف آن توسعه 
در اکوسیســتم حمل ونقل اســت و به دلیل رویکرد اکوسیســتمی خود، دارای مشتریان 
متعدد و متنوعی است؛ علاوه بر تیپاکس و شرکت ملی پست، بزرگ ترین مشتریان جابار 
فروشگاه های آنلاین هستند. سفارش گردان ها و پلتفرم های واسط پستی نیز دو گروه دیگر 
مشتریان جابار هستند.« سمیع زاده در این راستا ادامه داد: »رویکرد اکوسیستمی جابار 

لجستیک
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سایر فناوری های نو را در آینده پررنگ تر می  کنند.«

لاکرهاامروزهدیگرصرفاًیکمحصول
مکملپستینیستند

ســمیع زاده با خاطرنشــان کردن این موضوع کــه امروزه 
لاکرها در دنیا صرفاً یک محصول مکمل پستی نیستند، 
توضیــح داد: »اکنــون می بینیــم کــه برخی شــرکت  های 
مطرح دنیا با ترکیب کردن صندوق های هوشمند با دیگر 
محصولات شهری مانند ایستگاه های شارژ اسکوترهای 
برقی، سوپرمارکت های سلف سرویس، دستگاه های قهوه 
سلف سرویس و نیمکت های شهری هوشمند، یک هاب 
با امکانات کامل در اختیــار تعداد بیشــتری از افراد قرار 
می دهد تا این کولونی کوچک انسان ها با نیازهای نزدیک 
به هــم، همگــی از یک نقطــه خدمات شــهری و عمومی 
مورد نیاز خود را دریافت کنند. پیشرفت صنعت لاکرها 
به حدی بوده که برخی شــرکت های مطرح لجستیکی و 
تجارت الکترونیکی با ادغام آن ها با خودروهای خودران، 
توانسته اند سطح شخصی سازی و انعطاف را به حداکثر 
برساند. اینها همگی در جهت بهره وری بیشتر در زمان 

به ازای هر شخص است.«

گیری مناسب از زمان را برای این افراد تسهیل می کند.«
سمیع زاده همچنین ادامه داد: »اگرچه سیستم فعالیت 
جابــار بــر مبنــای  Open Networksاســتوار اســت و 
متعلق بــه یک شــرکت خــاص نیســت و فروشــنده ها و 
کســب وکارهای مختلــف از کلیــه جابارهای موجــود در 
شبکه آن اســتفاده می کنند، اما قابلیت ایجاد لاکرهای 
اختصاصی بــرای ســازمان های مختلف نیز وجــود دارد 
کــه اســتفاده از سیســتم CLOSE NETWORK در 
آن رایج اســت. به عنــوان نمونه می تــوان به جــای توزیع 
بسته های پستی و تردد پیک در یک ساختمان مسکونی 
و یــا ســازمان، بســته ها در جابار اختصاصــی مجموعه، 
نگهداری و افراد با مراجعه به آن بســته خــود را دریافت 
می کنند.« او در ادامه اظهار داشــت: »محصول جدید 
جابــار بــا عنــوان لاکــی باکــس، در زمســتان ۱۴۰۲ بــرای 
اولین بــار در نمایشــگاه ایــران ریتیــل شــو معرفی شــد و 
امســال هم زمان بــا آغاز نمایشــگاه کتاب )اردیبهشــت 
۱۴۰۳( به بهره برداری رســید. مخاطبان نمایشگاه کتاب 
می توانند وسایل همراه خود را برای مدت زمان مشخصی 
در این صندوق های هوشمند قرار داده و با اطمینان خاطر 

از امنیت وسایل خود، به بازدید از نمایشگاه بپردازند.«
سمیع زاده همچنین خاطرنشان کرد: »در حقیقت این 
محصول با هدف ارائه راهکار هوشمندانه به شرکت ها، 
سازمان ها و همچنین ساختمان های اداری، مسکونی و 
تجاری طراحی شده است و کاربران می توانند در فضای 
اختصاصی ســاختمان مســکونی و یــا ســازمانی از این 
لاکرهای اختصاصی برای نگهداری از وسایل شخصی، 
نقل وانتقــال اقلام و مســتندات بین اعضای خانــواده یا 

افراد سازمان استفاده نمایند.«

توسعهآیندهاسمارتلاکرهادردنیا
وایران

به عقیده او اصولاً یک محصول بر اســاس نیــازی که در 
جامعه وجــود دارد ارائه می گــردد، برخی از ایــن نیازها از 
گذشــته وجود داشــته اند و برخی دیگر نیازی اســت که 
در آینــده ایجــاد خواهند شــد. بر همین اســاس معرفی 
مزیت هــای جابــار و مقایســه هزینــه آن بــا هزینه هــای 
صرفه جویی شده مانند ترافیک، زمان و امنیت از تحویل 
بسته به صورت اختصاصی توسط مصرف کننده باعث 

می شود تا شاهد رشد و توسعه آن در آینده باشیم.
ســمیع زاده بــا اشــاره بــه اینکه هــر چــه جلوتــر می رویم 
مدیریت زمــان، مکان و توســعه پایدار مهم تر می شــود، 
بیان کرد: »افراد به دلیل استفاده از امکانات هوشمند، 
رفتاری هوشمندانه تر دارند. جمعیت نسل آلفا و افرادی 
که متولدیــن بیــن ۲۰۱۱ تــا ۲۰۲۵ هســتند به حــدود ۲.۵ 
میلیارد نفر می رسند که نسل فناوری، هوش مصنوعی 
و… هستند که چشم انداز اســتفاده از اسمارت لاکرها و 

جمعیت 
نسل آلفا و 

افرادی که 
متولدین بین 
۲۰۱۱ تا ۲۰۲۵ 

هستند به 
حدود ۲.۵ 

میلیارد نفر 
می رسند که 
نسل فناوری، 

هوش 
مصنوعی 

و… هستند 
و چشم انداز 

استفاده از 
اسمارت 

لاکرها 
و سایر 

فناوری های 
نو را در آینده 

پررنگ تر 
می  کنند

برساند. اینها همگی در جهت بهره وری بیشتر در زمان 
به ازای هر شخص است.« از امنیت وسایل خود، به بازدید از نمایشگاه بپردازند.«

سمیع زاده همچنین خاطرنشان کرد: »در حقیقت این 
محصول با هدف ارائه راهکار هوشمندانه به شرکت ها، 
سازمان ها و همچنین ساختمان های اداری، مسکونی و 
تجاری طراحی شده است و کاربران می توانند در فضای 
اختصاصی ســاختمان مســکونی و یــا ســازمانی از این 
لاکرهای اختصاصی برای نگهداری از وسایل شخصی، 
نقل وانتقــال اقلام و مســتندات بین اعضای خانــواده یا 

به عقیده او اصولاً یک محصول بر اســاس نیــازی که در 
جامعه وجــود دارد ارائه می گــردد، برخی از ایــن نیازها از 
گذشــته وجود داشــته اند و برخی دیگر نیازی اســت که 
در آینــده ایجــاد خواهند شــد. بر همین اســاس معرفی 
مزیت هــای جابــار و مقایســه هزینــه آن بــا هزینه هــای 
صرفه جویی شده مانند ترافیک، زمان و امنیت از تحویل 
بسته به صورت اختصاصی توسط مصرف کننده باعث 

ســمیع زاده بــا اشــاره بــه اینکه هــر چــه جلوتــر می رویم 
مدیریت زمــان، مکان و توســعه پایدار مهم تر می شــود، 
بیان کرد: »افراد به دلیل استفاده از امکانات هوشمند، 
رفتاری هوشمندانه تر دارند. جمعیت نسل آلفا و افرادی 
۲.۵
میلیارد نفر می رسند که نسل فناوری، هوش مصنوعی 
و… هستند که چشم انداز اســتفاده از اسمارت لاکرها و 

میلیارد نفر 
می رسند که 
نسل فناوری، 

هوش 
مصنوعی 

و… هستند 
و چشم انداز 

استفاده از 
اسمارت 

لاکرها 
و سایر 

فناوری های 
نو را در آینده 

پررنگ تر 
می  کنند
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مـــه  هفته نا
کارنـــــــــــــــگ
شـــــماره 135

 امیرعلی نجفی
معاون بازاریابی روبیکا

به دلیل برخی مسائل سیاسی و اجتماعی از جمله فیلترینگ پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی خارجی 
مانند تلگرام و اینستاگرام، فعالیت شبکه های اجتماعی داخلی در سال های گذشته همواره با حاشیه های 

مختلفی همراه بوده است. روبیکا یکی از بازیگران حوزه پلتفرم های شبکه اجتماعی در ایران است که 
فعالیت خود را از سال ۱۳۹۷ آغاز کرده است. امیرعلی نجفی، معاون بازاریابی روبیکا در گفت وگوی خود با 

استودیو راه کار در حاشیه اینوتکس ۲۰۲۴ مطرح می کند که در حال حاضر ۲۵ میلیون کاربر در فضای این پلتفرم 
فعال هستند و گاهی این آمار به ۲۸ میلیون کاربر نیز می رسد. او در این گفت وگو درباره مسیر روبیکا برای 

تبدیل شدن به یک سوپر اپلیکیشن گفته است.  

 در برخی روزها
۲۸ میلیون کاربر 

فعال داشته ایم

کسبوکار
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به۷۰درصدآماراینستاگرام
رسیدهایم

نجفی بــا بیان اینکــه در اســتراتژی توســعه مان برای 
ســال ۱۴۰۳ قصــد داریــم بــه یــک سوپراپلیکیشــن 
تبدیل شــویم که البتــه این هــدف همین حــالا هم تا 
حــدود زیــادی محقــق شــده اســت، عنــوان می کند: 
»بــه  خاطــر دارم حــدود ۱۰ ســال پیــش وقتــی درباره 
محصول تکنیکالی که ۱۰۰ هزار کاربر داشــته باشــد 
صحبت می شــد، همه این ســؤال را می پرسیدند که 
مگر مدیریت چنیــن ارقامــی امکان پذیر اســت؟ اما 
حالا ما به نقطه ای رســیده ایم که قادر هستیم بیش 
از ۲۵ میلیــون کاربر را که بــه طور روزانه و پیوســته در 
اپلیکیشــن روبیکا فعالیت می کننــد مدیریت  کنیم 
که به طــور تقریبی از ایــن لحاظ به حــدود ۷۰ درصد 
آمار اپلیکیشــن اینســتاگرام رســیده ایم که در دوران 
اوج خودش عــدد ۴۰ میلیــون کاربر روزانــه را به ثبت 

رسانده است.«
او اضافــه می کنــد: »البتــه برخــی روزهــا به عــدد ۲۸ 
میلیون کاربر در روز نیز رسیده ایم.  قبل تر به  صورت 
فنی در این مســئله مشکل داشــتیم و سرویس های 
مــا داون می شــد، امــا حــالا می توانیم حضــور تعداد 
زیادی از کاربرها در این اپلیکیشــن را مدیریت کنیم 
و نیاز ما بــه پلتفرم هــای خارجی که بعضــاً به دلایلی 
نظیر تحریم بــه ما ســرویس نمی دادنــد خیلی کم تر 

شده است.«
او ادامه می دهد: » بیشــترین میزان مصرف ترافیک 
اپلیکیشن روبیکا در سرویس شبکه اجتماعی روبینو 
و بیشــترین حضور کاربرها و فعالیــت آنها به بخش 
پیام رســان روبیکــس مربــوط می شــود که حــدود ۶۵ 

درصد از دامنه فعالیت آنها را در برمی گیرد.«
معــاون بازاریابــی روبیــکا فعالیت شــرکت گلرنگ در 
یک ســال گذشــته و حضورش در اقتصــاد دیجیتال 
کشــور را باتوجه بــه ســبقه ای کــه در فعالیت هــای 
آفلایــن داشــته، الهام بخــش توصیــف کــرد و در 
این باره گفت: »ایــن موضوع نشــان می دهد صنایع 
مختلفــی می توانند در این حوزه حضــور پیدا کنند و 

با سرمایه گذاری موجب دلگرمی و 
امیدواری ســرمایه انسانی 

بشــوند تا در کشــور 
کار  خودشــان 
کننــد و حقــوق 
داشــته  خوبــی 
و  باشــند 
بتواننــد در کنــار 
خانواده شان هم 

بمانند.« 

پوستاندازیروبیکاازیک
پیامرسانبهیکسوپراپلیکیشن

امیرعلــی نجفــی،  معــاون بازاریابــی روبیــکا در مــورد 
پوست اندازی این اپلیکیشن به عنوان یک پیام رسان 
و تبدیل شــدن آن بــه یــک پلتفــرم جامــع می گویــد: 
»روبیــکا در وهله اول یک شــبکه اجتماعــی همانند 
اینستاگرام بود که افراد در آن فعالیت های اجتماعی 
خودشــان را منتشــر می کردنــد و کنــار ایــن، فرآینــد 
پیام رســانی را هم انجام می دادنــد. در واقع محدوده 
فعالیت هــای روبیــکا بــه همیــن دو حــوزه خلاصــه 
می شــد.  امــا در ســالیان اخیــر به تدریــج بــه ایــن دو 
حوزه ســرویس های مختلف دیگری نیز اضافه شــده 

است.«
بنابــر گفتــه نجفــی، در حــال حاضــر روبیــکا چهــار 
ســرویس پایه دارد که می خواهند به تدریج به تعداد 
آنها اضافه کنند. اولین سرویس مکانیسم پیام رسان 
این اپلیکیشــن با نام روبیکس اســت و سرویس دوم 
شــبکه اجتماعــی ایــن اپلیکیشــن، یعنــی ســرویس 

روبینو است.
 ســرویس بعــدی، VOD روبیــکا اســت کــه امــکان 
تماشای فیلم و ســریال را برای کاربرها مهیا می کند. 
آخرین سرویس روبیکا نیز فروشگاه روبیکا است که 
یک سوشال کامرس است و شامل فروشگاه پلاس نیز 
می شــود و در آن ســبد خرید و پرداخت امن تعریف 
شــده و ایــن امــکان وجــود دارد کــه پرداخت پــس از 

رسیدن محصول به دست مشتری انجام شود. 
نجفــی بــا اشــاره بــه اینکــه روبیــکا در واقع یــک نوع 
اگریگیتــور در بخــش VOD اســت ادامــه می دهــد: 
»روبیکا هفت VOD نظیر فیلم نت، نماوا، تماشاخانه 
و... را بــه  صــورت ترافیک محــور در دســترس کاربرها 

قرار می دهد.«

توسعهمدلهایکسبدرآمد
مطابــق گفته هــای او، مدیــران روبیــکا بــه دنبــال آن 
از مــدل  بتواننــد مدل هایــی غیــر  کــه  هســتند 
ترافیک محور را هم برای کســب درآمد تعریف کنند 
کــه بعضــی از آنهــا مبتنــی بــر دریافــت خدمــات از 
محصولات و خدمات سایر شرکت ها هستند؛ نظیر 
امــکان تهیه شــارژ و بســته اینترنتی که توســط خود 
روبیــکا توســعه پیــدا نمی کننــد و بــرای ارائــه آنهــا از 
اســتارتاپ ها و کسب وکارهایی اســتفاده می شود که 
زیرساخت های لازم برای انجام چنین کاری را دارند. 
او همچنین بیان می کند: »قرار اســت در سال ۱۴۰۳ 
حدود ۱۱ ســرویس با این ســیاق توســط روبیــکا ارائه 
شود که تفاوت رویکرد این شرکت در سال جاری را با 

سال های گذشته نشان می  دهد.«

صادق
کاشفی

با سرمایه گذاری موجب دلگرمی و 
امیدواری ســرمایه انسانی 

بشــوند تا در کشــور 
کار  خودشــان 

خانواده شان هم 
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رویداد

طی پنل »دبی چه طور 
نوآوری را به پیش 
می برد؟« در فروم 
حکمرانی اینوتکس 
۲۰۲۴  مطرح شد

پنل »نوآوری در خاورمیانه؛ دبی چطور نوآوری را به  پیش می برد؟« در فروم حکمرانی اینوتکس ۲۰۲۴ با 
تسهیلگری رسول قربانی، هم بنیان گذار راه کار و با حضور مازیار نوربخش، رئیس کمیسیون اقتصاد نوآوری و 

تحول دیجیتال اتاق بازرگانی و فرزین فردیس، مدیرعامل سرآوا برگزار شد. 

ثبت ۸۰۰۰ شرکت ایرانی 

در دبی
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بخشیازرشددبیبهخاطر
تحریمهاعلیهایراناست

نوربخــش در بخــش دیگــری از صحبت هــای خــود با 
اشــاره بــه فرصت هایــی کــه تحریم هــا از ایــران گرفتــه 
اســت، بیان کرد: »دبی بخشی از رشــد خود را مرهون 
تحریم هایی اســت که ایران در ســال های اخیر تجربه 
کرده است. چندین سال است که ما در دام تحریم ها 
هستیم و تصمیمات اشتباه ما بسیار در رشد و توسعه 
کشــورهای منطقــه موثــر بــوده اســت. آمارهــا نشــان 
می دهنــد اگر به دبــی به عنــوان رقیب منطقــه ای نگاه 
کنیم، ما در حال عقب افتادن از کشوری کوچک تر از 
استان های خود هستیم و این فاصله حتی با چندین 

سال کار تحولی نیز از بین نمی رود.«

یکریبرندینگدردبیرخدادهاست
فرزیــن فردیــس، مدیرعامــل ســرآوا نیز دربــاره فضای 
نوآوری و اقتصاد دیجیتال دبی گفت: »در حال حاضر 
ری برندینــگ در دبــی اتفــاق افتــاده اســت. انــگار قرار 
نیست دبی را یک دهه بعد با این موضوع بشناسند. 
کشــورها ری برند می کنند، چون حکمران  نیــاز دارد با 
جامعه خود ارتبــاط بگیرد و همراهــی و تأیید دریافت 
کند. بــرای مثال چین خــود را از کشــوری کــه خدمات 
ارزان ارائــه می دهد ری برنــد می کند و با کشــوری مثل 
آمریــکا وارد رقابــت می شــود. اینجــا حکمران ســعی 
می کند به مــردم آینــده ای را نشــان دهد که پــول خود 
را در همــان کشــور خــرج کننــد و مهارت هــای خــود را 
همان  جا عرضه کننــد و ارزش آفرینی انجــام دهند.« 
به گفته او، ما در ایران، به تدریج در حال ازدست دادن 
پتانسیل ها و استعدادهای خود هســتیم. در شرایط 
فعلی ماجرا این اســت که در تمدن بعدی چه کسانی 
باقی بمانند و چه کسانی از این قطار پیاده شوند. او در 
ادامه خاطرنشــان کرد: »در گزارش اقتصاد دیجیتال 
دبی چیزی که اهمیت دارد  این اســت که در آن اعلام 
کرده اند باید به افراد بااستعداد دنیا دسترسی داشته 
باشــند و آنها را جذب کنند. خیلی چیزها در ایران در 
دسترس است، اما زمانی که به آنها اعتقادی نداشته 
باشیم، به درســتی هم اســتفاده نمی کنیم. آن چیزی 
که دبی برای تبدیل شــدن به قطب اقتصــاد دیجیتال 
دنیا نیاز دارد افراد بااستعداد از سراسر جهان است.«



سادهسازیراهاندازیکسبوکاردر
دبی

شــروع صحبت هــا در ایــن پنــل بــا مازیــار نوربخــش 
بــود. او گفــت: »اقتصــاد دبــی از اقتصــادی کــه بــه 
دادوستد و بازرگانی شناخته می شد به سمت اقتصاد 
دیجیتال حرکت کرده اســت. دبی هدف گــذاری کرده 
کــه از غول هــای اقتصــاد دیجیتال باشــد. این کشــور 
ســه و نیم  میلیــون نفــر جمعیــت دارد و تا ســال ۲۰۲۱ 
ســی و چهارمین اقتصــاد قدرتمند دنیــا بــوده و اکنون 
هدفــش دوبرابر کردن ســهم اقتصــاد دیجیتــال خود 

است.«
نوربخش در ادامه عنوان کرد: »تجربه شخصی نشان 
می دهد که تمام کارها برای راه اندازی یک کسب وکار در 
این شهر در کمتر از یک ماه انجام می شود؛ به گونه ای 
که می توان گفت راه انداختن کسب وکار در این کشور 
بســیار ســاده شــده  اســت. اعتماد به کســب وکارها و 
مشاوران درست و کارآفرینان مطرح همان چیزی است 
که دبی را دبی کرده است؛ دقیقاً چیزی که در کشور ما 

باید آموزش داده شود.« 
رئیس کمیســیون اقتصاد نــوآوری و تحــول دیجیتال 
اتاق بازرگانــی تهــران در ادامه این پنل اظهار داشــت: 
»جالب است بدانید که سهم نفت از تولید ناخالص 
داخلی دبــی از ۶۰ درصد به ۲۷ درصد رســیده اســت. 
امارات در سال ۲۰۲۱ چهارمین کشور بر اساس قدرت 
خریــد مــردم بــوده و رفــاه اجتماعی بــر اســاس درآمد 
برای ساکنان این کشور بســیار مهم است. ۸۸ درصد 
جمعیت دبی مهاجر و پنج درصد آن ایرانی هستند و 
هشت هزار شرکت ایرانی در این کشور به ثبت رسیده  

است.« 
او در خصــوص دولــت دیجیتــال در دبــی گفــت: 
»دولــت دیجیتالــی که در دبی هســت هــر نیــازی را از 
طریــق پورتال هایــی کــه وجــود دارد، برطــرف می کند. 
تمــام اطلاعــات در دبــی بســیار شــفاف اســت. حتی 
در خصوص بــازار امــلاک، کســب وکارها و افــراد تمام 
اطلاعات شفاف سازی شده اند؛ همان شفاف سازی ای 
کــه مــا بــه آن نیــاز داریــم. بــه عبــارت دیگــر بــا یــک 
جســت وجوی ســاده در گوگل می توانیــد جزئی ترین 

اطلاعات را در خصوص دبی پیدا کنید.«

۸۸ درصد 
جمعیت دبی 

مهاجر و پنج 
درصد آن ایرانی 

هستند و 
هشت هزار 

شرکت 
ایرانی در این 

کشور به 
ثبت رسیده  

است
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فینتک

گزارشی از وام هایی که 
به صورت علنی �بلیغ 
می شوند و سودشان 
گاهی به ۸۲ درصد 
می رسد

وام های فوری این روزها بازار داغی دارند؛ بازار غیررسمی و بدون ناظر. کاهش تسهیلات دهی بانک ها باعث 
شده مردم به راه های غیررسمی برای دریافت تسهیلات روی بیاورند؛ فضایی که راه را برای کلاهبرداری باز کرده 

است و مردم بی پناه را بی پناه تر.

وام های فوری
دام کلاهــــبرداران
برای مردم نیازمند

شــماره های تلفن ثابــت و تلفن همراه. ایــن صحنه اگر 
روی پرده ســینما نشــان داده می شد ســیاه نمایی بود، 
اما در یکی از معمولی ترین و روشن ترین روزهای سال 
اتفاق افتاد که نقاشــی ترسناکی اســت از آوار اقتصاد 

ایران.
با توجــه به تورمــی که مــا را در خــودش غرق کــرده، وام 
گرفتــن به نظــر تصمیم اقتصادی خوبی اســت. ســایه 
تورم اعلامی حدود ۴۰ درصدی مردم را به سمت گرفتن 

تبلیغاتدرروزروشن
دم در مترو پسر جوانی ایستاده که می بایست مشغول 
کاری مفید و ارزش ساز باشد، اما تراکت پخش می کند. 
برای اینکه تراکت ها زودتر تمام شود، بلکه پسر زودتر 
مشــغول کار مفیدتری شــود، تراکت را می گیــرم. متن 
تراکــت امــا جالب تــر اســت: »وام فــوری، ۵۰ میلیــون، 
بدون نیاز به پیش پرداخت، بدون نیاز به ضامن، فقط 
با ســفته، در حداقل زمان ممکن« به همراه لیستی از 

مریم 
آزادی طلب
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که از طریق این بانک کســب می کنند. کلاهبرداری در 
خریدوفروش وام به ســه شــکل عمده انجام می شود: 
۱- اول اینکــه اصلاً وامی وجــود ندارد. ۲- وام هســت، 
اما بخش زیــادی از آن را فروشــنده دریافــت می کند و 
تضامیــن عجیب و غریبــی می گیــرد. ۳- گزینــه بعدی 
انتقــال امتیــاز اســت که فقــط یکســری از وام هــا قابل 

 انتقال اند.
در موردی که ما بررســی می کنیم، گزینه دوم و ســوم با 
هم ترکیب شده اند و فردی که صاحب امتیاز وام است 
)به احتمــال زیــاد صاحــب شــرکت( از دو طریق ســود 
می کنــد؛ هــم قســمتی از پــول را می گیــرد و هم قســط 
نمی دهد. به این شکل صاحب امتیاز وام ماهانه حدود 
۱۱ میلیــون ســود می کنــد؛ مبلغی کــه حتــی در مخیله 

رباخواران هم نمی گنجد.

مجوزدارندیاندارند،مسئلهاین
است

تمــام ایــن اتفاقــات زیــر ســایه یــک اســم رخ می دهد. 
شــرکت »الف« با اعتمادبه نفس کامل خود را معرفی 
می کنــد، آدرس شــرکت را کــه در یکــی از مجتمع های 
غــرب تهــران اســت، ارســال می کنــد. در پاســخگویی 
لحظه ای تعلل نمی کنند و صداهایی که از پشت تلفن 
می شنویم نشان دهنده این است که با شرکت شلوغی 

مواجه ایم.
گرفتن وام از بانک همیشه گزینه ارزشمندی بوده، ولی 
وقتی تبدیل به مسیر درآمدی شود نشان از اقتصادی 
مشکل دار دارد. مهدی رادان، کارشناس بازار سرمایه 
می گوید: »هرجا که اقتصاد غیررسمی بزرگ می شود، 
یعنی یک جای کار اقتصاد رسمی می لنگد و این باعث 
می شــود مردم به ســمت نظــام اقتصــادی غیررســمی 
تمایــل پیدا کننــد. دشــواری تأمیــن مالی بانک هــا و از 
رونق افتادن کسب وکارها مهم ترین دلیل رونق گرفتن 
وام هــای اینچنینی اســت؛ در صورتی که اگــر نرخ بهره 
بانک ها بر مبنــای اصول بــازار آزاد و متناســب با تورم 
تعیین می شــد، فرصتی پیش نمی آمد تا خارج از بازار 

آزاد اقدام شود.«
ولی ســؤال اصلی این اســت که نظارت بر بــازار انتقال 
وام و شــرکت هایی که کارهــای مالی می کننــد بر عهده 
چه کسی است؟ این اتفاق در بستر یک حرکت قانونی 
رخ می دهــد که همــان انتقــال امتیــاز وام اســت. البته 
که بانک وام دهنده نمی تواند پیگیر روش خرج شــدن 
تک تک وام ها باشد، اما به احتمال زیاد می توان الگوی 
تکــراری شــرکت های اینچنینی را پیــدا کــرد و از طرفی 
این اتفاقات در حالی زیر پوســت شــهر رخ می دهد که 
اکنــون بســیاری از شــرکت های لندتکی که بــه صورت 
شفاف و روشن در حال ارائه خدمات هستند زیر فشار 

رگولاتوری قرار دارند.

وام های گوناگون کشانده است. حالا اگر شرکتی باشد 
که تمام کارهای وام را بکند و ضامن و پیش پرداخت هم 

نخواهد که چه بهتر.
بــا یکــی از شــماره های نوشته شــده تمــاس می گیریم؛ 
توضیح مختصــر و مبهمی می دهــد و می گوید مدارک 
لازم و شــرایط را بــه شــما پیامــک می کنند. لیســتی از 
مدارک معمول بــه همراه دو عدد ســفته ۵۰ میلیونی و 

سیم کارت و پرینت حساب بانکی با مهر بانک.
شــرایط در اولیــن نــگاه معمولــی اســت. گویــا شــرکت 
»الف« از طرف شخص همه مدارک را در سامانه بانک 
رســالت بارگذاری و بعــد از تأییدیه مبلــغ، وام را به فرد 
واگذار می کند. دوبــاره تماس می گیریم؛ چون شــرایط 

آن طور که توقع داریم، مشکوک نیست.
بعد از چندین ســؤال ابعاد مختلفی از ماجرا مشــخص 
می شــود. یکی از ســفته ها باید تا لحظه واریــز وام پیش 
شرکت بماند تا تضمینی برای ادامه فرایند باشد. با افتخار 
اعلام می کنند که هیچ کارمزدی نمی گیرند و سفته با واریز 
وام به شــما برگردانده می شــود و بعد از آن شــما با بانک 

طرف هستید و شرکت از پروسه کنار می کشد.
هنوز مشکوک نیســت، نه؟ ولی جملات بعدی شما را 
شــوکه خواهد کرد: »هر مقــدار وامی که به شــما تعلق 
بگیرد نصف می شــود. نصف آن به حساب شما واریز 
می شود و نصف دیگر به حساب صاحب امتیاز وام.« 
با ایــن حســاب اگــر شــما درخواســت وام ۱۰۰میلیونی 
بکنید قســط ماهیانــه ای که باید بــه مدت دو ســال به 
بانک بدهید ۸.۶ میلیون تومان اســت. ایــن یعنی فرد 
وام گیرنده وامی با سود سالیانه ۸۲.۱۳ درصد گرفته که 

رقمی دوبرابر تورم رسمی اعلام شده است.
در شرایطی که خود وام های بانک ها جای بحث دارد و 
بســیاری از اقتصاددان ها و حوزوی هــا تفاوتی بین این 
وام ها و ربا قائل نیســتند، افرادی در پوشــش شــرکت، 
در سطح جامعه و به  صورت علنی وام هایی با سود ۸۲ 

درصد را تبلیغ می کنند.

خریدوفروشامتیازوام
احتمالاً شما هم پیشنهاد خرید امتیاز وام به گوش تان 
خورده است. حتی افرادی که در بازار هستند معتقدند 
کــه وام گرفتــن بهتریــن ســرمایه گذاری اســت. در این 
میان اســم بانک قرض الحسنه رســالت خیلی شنیده 
می شــود. ســریع وام می دهنــد و کــم ســود می گیرنــد. 
بانــک رســالت در طــرح »وام فــوری بانک رســالت« تا 
ســقف ۲۰۰ میلیــون تومان به افــرادی کــه در این بانک 
حســاب و گردش حســاب خوبــی دارنــد وام می دهد و 
خیلی از افــرادی که واجــد دریافت وام هســتند امتیاز 

وام خود را به افراد دیگری منتقل می کنند.
در ایــن بیــن قراردادهایــی بســته می شــود کــه عمــلاً 
کلاهبــرداری اســت و سوءاســتفاده از امتیــازی اســت 

کلاهبرداری 
در خریدوفروش 

وام به سه 
شکل 

عمده انجام 
می شود: ۱- اول 

اینکه اصلاً 
وامی وجود 

ندارد. ۲- وام 
هست، اما 

بخش زیادی از 
آن را فروشنده 

دریافت 
می کند و 

مین  تضا
عجیب و غریبی 

می گیرد. ۳- 
گزینه بعدی 
انتقال امتیاز 

است که 
فقط یکسری 
از وام ها قابل 

 انتقال اند 
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رویداد

نگاهی گذرا به 
برنامه های رویداد 
اینوتکس ۲۰۲۴

نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۴ با بیش از ۲۰ رویداد جانبی از ۱۸ الی ۲۱ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ با حضور بیش از ۴۰۰ 
شرکت فناور و نوآور در پارک فناوری پردیس برگزار شد. توسعه همکاری و مشارکت بین بازیگران کلیدی 

اکوسیستم نوآوری و فناوری کشور، جذب سرمایه برای استارتاپ ها و شرکت ها و نیز معرفی فرصت های نوین 
سرمایه گذاری، شبکه سازی و تولید محتوای ناب آموزشی از اهداف اصلی این دوره نمایشگاه اینوتکس بود.

 نـــــوآوران
زیر یک سقف
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همچنین دور بودن محــل برگزاری رویــداد کماکان از 
اصلی ترین چالش هــای برگزاری آن در پــارک فناوری 

پردیس است.
اما در ســه روز رویداد نکستیشــن پنل های متنوعی 
برای ترسیم چشم انداز آینده نوآوری برگزار شد که از 
آن جمله می توان به پنل سخت افزار اشاره کرد که در 
آن چالش های این حوزه مورد بررســی قرار گرفت. در 
این نشســت بیان شــد که نهادهای صنفی همچون 
ســازمان نظــام صنفــی رایانــه ای هنــوز بــه بلــوغ لازم 
بــرای پیگیری مطالبــات فعالان صنعت ســخت افزار 

نرسیده اند.

در پنــل خرده فروشــی رامیــن لایقــی، مدیرعامــل 
اسنپ گروســری بیــان کــرد کــه ســهم لجســتیک 
خرده فروشی از کل بازار لجستیک ۱۰ درصد است و 
هدف اولیه اسنپ گروســری این بوده که بتواند سهم 

دودرصدی از این بازار داشته باشد.

اما شاید یکی از جذاب ترین نشست های نکستیشن 
و  ایران شــناس  بهشــتی،  محمــد  صحبت هــای 
فرهنگ پــژوه بــود. او در صحبت هــای خــود بــه ســیر 
تاریخــی نــوآوری در ایــران پرداخــت و بیــان کــرد کــه 
ایران امــروز از آن نــوآوری خــاص خود فاصلــه گرفته 
و مســیری را پیش می رود کــه دیگــران در غرب پیش 
برده انــد. مثال هــای قنــات و بادگیــر ازجملــه مواردی 
بود که بهشتی به عنوان نوآوری ایرانی معرفی کرد. او 

در ایــن دوره از نمایشــگاه رویــداد اســتیج به عنــوان 
یکــی از بخش هــای نمایشــگاه اینوتکــس ۲۰۲۴ 
شــاهد حضور بیش از ۹۰ ســخنران مطــرح از بخش 
خصوصــی، عمومی، غیردولتی و دولتی بود. اســتیج 
اینوتکــس ۲۰۲۴ بــا تمرکــز بــر ورود صنایع بــزرگ به 

حوزه استارتاپی برگزار شد.
امــا یکــی دیگــر از بخش هــای مهــم ایــن نمایشــگاه، 
رویداد نکستیشن بود که با حضور ۱۰۰ نفر از فعالان 
حوزه نــوآوری بــه آینــده بازارهــا و صنعت هایی چون 
لندتک، لجســتیک، هوش مصنوعی، خرده فروشی 
و بلاکچین پرداخت و نقش متغیرهایی چون نسل زد 

و برند کارفرمایی در این بخش بررسی شد.
همچنیــن در رویــداد فــروم حکمرانــی کــه رویــدادی 
دوروزه در نمایشگاه اینوتکس بود در خصوص مسیر 
سیاســت گذاری نــوآوری و آسیب شناســی این حوزه 
صحبت شــد و خطاهای گذشــته و اقدامات جبرانی 

در این مسیر مورد بررسی قرار گرفت.
در ایــن بخش بیــش از ۱۰ نفــر از نماینــدگان مجلس 
و دولتمردان حضــور داشــتند و در مجمــوع می توان 
گفت نزدیک به ۵۰ تن از صاحبان کسب وکار، مدیران 
رگولاتوری و نماینــدگان صنفی در این رویداد حضور 

پیدا کردند.
طبــق آمــاری کــه نمایشــگاه اینوتکــس ارائــه داده در 
مجمــوع چهــار روز برگــزاری ایــن نمایشــگاه ۴۷۶ 
ســخنران حضــور داشــتند و حــدود ۳۰ رویــداد در 
حاشــیه آن برگــزار شــده اســت. طبــق بــرآورد اولیــه 
برگزارکنندگان اینوتکس ۴۵۰ غرفه و بیش از ۱۰۰ هزار 

بازدیدکننده در این رویداد حضور داشته اند.

همچنیــن اســتودیو راه کار بــا حمایــت مینی پــی طی 
چهــار روز حضور در نمایشــگاه اینوتکس بــا بیش از 
۶۰ نفر از مدیــران اکوسیســتم اقتصاد نــوآوری ایران 

گفت وگوهای متنوعی انجام داد.
هرچند از بســیاری جهات اینوتکس ۲۰۲۴ رویدادی 
متفاوت نسبت به دوره های گذشته بود، اما می توان 
گفت اتفاقات جــوی در حاشــیه رویــداد اینوتکس و 

بهشتی:امروز 
نوآوری در 

کشور 
ما نقش 

کولبری را دارد 
که وسایل 

کسی را حمل 
می کند که 

رؤیای صعود به 
قله اورست را 

دارد. به تعبیر 
دیگر ما 

امروز در حال 
حمل رؤیایی 

هستیم که 
از آن ما نیست. 

در صورتی 
که تاریخ ما 

متفاوت بوده 
و تا ۱۲۰ سال 

پیش ایران 
برای جهان 

دستاوردهایی 
منحصربه فرد 

داشت
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گفت: »امروز نوآوری در کشــور ما نقش کولبری 
را دارد که وسایل کسی را حمل می کند که رؤیای 
صعود بــه قله اورســت را دارد. به تعبیــر دیگر ما 
امروز در حال حمل رؤیایی هســتیم کــه از آن ما 
نیست. در صورتی که تاریخ ما متفاوت بوده و تا 
۱۲۰ ســال پیش ایران برای جهان دستاوردهایی 
منحصربه فــرد داشــت، ازجملــه قنــات، ســبک 
خاص باغ پــروری، فــرش و... کــه البته هنــوز هم 
چنیــن ابداعاتی داریــم؛ مانند غــذای ایرانی و… 
اما ما حتــی می ترســیم از آنها حرف بزنیــم، زیرا 
طی این سال ها از دستاوردهای ایرانی به درستی 
اســتفاده نشــده و حتــی در مــواردی بــه محــاق 

رفته اند.«
امــا یکــی از پنل هــای مهــم دیگــر نکستیشــن 
بــه موضــوع برنــد کارفرمایــی پرداخــت و در 
این نشســت ایــن موضــوع مطرح شــد کــه برند 
کارفرمایی نه در منابع انســانی می گنجد و نه در 
برندینگ. این مقوله باید به  صورت مستقل و با 

تخصص های خاص خود شکل بگیرد.
در این نشســت بیان شــد که بخشــی از مدیران 
منابــع انســانی چمــاق کارفرمــا بــر ســر کارکنان 
هســتند. ایــن بخــش بیشــتر حامــی منافــع 
کارفرماســت تــا کارمند. تعــارض منافــع کارفرما 
و کارکنــان باعــث شــده واحــد منابــع انســانی 
اینچنینی نتواند کاری را برای کارکنان پیش ببرد 
و بعضاً کانال ارتباطی اش با کارکنان مختل شود؛ 
از ایــن رو نمی توانــد بــه برنــد کارفرمایــی کمکــی 
کند. بنابراین بهتر اســت بخــش روابط عمومی 
یا برندینگ که امکان همدلــی و ارتباط بهتری با 
کارکنان دارند این مسئولیت را برعهده بگیرند و 

این خلاء را پر کنند.
اما بخش مهم دیگر این رویــداد فروم حکمرانی 
بود که مسائل مهمی از رگولاتوری تا قانون گذاری 
مورد بحث قرار گرفت. رضا زرنوخی، مدیرعامل 
صندوق توسعه تکنولوژی یکی از مهمانان فروم 
حکمرانــی بــود. او در ســخنان خود عنــوان کرد: 
»دولت هــا هیــچ  وقــت بــه فکــر توســعه و آینــده 
نیســتند و همــواره بــه فکــر برنــد خود هســتند؛ 
بــه همین دلیــل با عوض شــدن دولت ها شــاهد 
متوقــف شــدن برخــی حمایت هــا و پروژه هــا 

هستیم.«
در ایــن بخــش طــی پنلــی بــا عنــوان »دولت ها و 
نــوآوری در ایــران« ایــن موضــوع مطــرح شــد که 
گاهــی تعارضاتی بیــن فعالان ســنتی و بازیگران 
جدید ایجاد می شــود. نوآوری ها به سرعت وارد 
بازار می شوند، اما تنظیم مقررات از آنها عقب تر 

است.

در بخش فــروم حکمرانی یکــی از پنل ها بــه موضوع 
مارکتینــگ پرداخــت و در ایــن گفت وگــو مطــرح 
شــد: »نزدیک بــه چهل ســال پیــش در حــوزه تبلیغ 
آفلایــن دســتورالعملی منتشــر شــده کــه همچنــان 
مورد اســتفاده اســت، امــا در زمینــه دیجیتــال هنوز 
دستورالعمل مکتوبی نداریم و پیش می آید رگولاتور 
برای مســائل موردی ورود می کند و در پی آن مسئله 

خاص، تمام فعالان این حوزه را می زند.«
یکی دیگر از پنل های مهم این بخش موضوع امنیت 
بود که در آن محمدرضا جمالی، مدیرعامل نبض افزار 
بیان کــرد: »در کشــور مــا حدومــرز مســائل به خوبی 
مشــخص نشــده و امنیت به ابــزاری بــرای حاکمیت 
تبدیل شــده که به واســطه آن کســب وکارهایی را که 
به نقطه  مطلوبی رســیده اند تصاحب کند . در حالی 
که هر کســب وکاری بــا ریســک های مختلفی مواجه 
اســت و این مــوارد بایــد در نظــر گرفته شــود؛ در غیر 
ایــن صــورت مشــتری های آن کســب وکار آســیب 

می بینند.«

در بخــش اســتیج اینوتکــس نیــز نشســت هایی بــا 
موضوع شــیوه های نوین پرداخــت و همچنین نقش 

رگولاتوری در حاکمیت مورد بررسی قرار گرفت.
به طور کلی ســه بخش عمــده محتوایــی اینوتکس را 
می توان حلقــه اصلــی اینوتکــس ۲۰۲۴ دانســت که 
بســیاری از فعالان اکوسیســتم نــوآوری کشــور را زیر 

یک سقف گرد هم آورد.
 

زرنوخی: 
دولت ها 

هیچ  وقت به 
فکر توسعه و 

آینده نیستند 
و همواره به 

فکر برند خود 
هستند؛ به 

همین دلیل 
با عوض شدن 

دولت ها 
شاهد متوقف 

شدن برخی 
حمایت ها 

و پروژه ها 
هستیم

رویداد
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اسـکن کنـیـد


